
طلسم استفاده از کمک داور ویدئویی بالاخره در فوتبال ایران شکسته 
بی از VAR استفاده شده بود  شد و اگرچه پیش از این در دو دیدار در
اما با وجود سیســـتم های دائمی در فوتبال ایران قرار اســـت از این پس 
به صورت همیشگی و پایدار از این سیستم ها در قضاوت های داوران 
در لیگ برتر اســـتفاده و بهره برداری شـــود. در این خصوص و اتفاقات 
مرتبط به VAR در هفته نخست رقابت ها دقایقی با دانیال مرادی، رئیس 
دپارتمان داوری به صحبت پرداختیم که متن آن را در ادامه می خوانید. 

ل و شمس آذر را به صورت  قرار بود کولینا، رئیس کمیته داوران فیفا دیدار استقلا
بر داشت؟ آنلاین تماشا کند. این امر محقق شد و چه نتیجه ای در

با توجه به مکاتبات و ارتباطاتی که تاج با فیفا داشت، به اطلاع کمیته داوران 
فیفا رساندیم از آنجا که قرار است رقابت های فصل جدید با VAR برگزار شود، 
ی را ببیند و در ادامه فیدبک به ما بدهد، قطعا  گر کولینا وقت کند و این باز ا
این امر مثمرثمر و راهگشا خواهد بود. ایشان هم از این پیشنهاد استقبال و 
ی به فوتبال ایران آمده  ابراز رضایت و خوشحالی کرد که بالاخره این تکنولوژ
و قرار است از این پس رقابت ها با VAR برگزار شود. در ادامه قرار شد لینک 
ی استقلال و شمس آذر را برای او ارسال کنیم که این چهره به ما اعلام کرد  باز
ی را ببینم اما از آنجا که کلاس آنلاین دارم شاید به صورت  سعی می کنم کل باز
کامل نتوانم دیدار را تماشـــا کنم اما به طور حتم نظرم را به شـــما خواهم گفت. 
هرچند به خاطر تعطیلات آخر هفته در فیفا هنوز این امر رقم نخورده و شاید 
ی را دیده، چون  فـــردا کولینـــا درخصوص این موضوع فیدبک بدهد. قطعا باز

ی ارسال کردیم از ما تشکر کرد.  وقتی لینک را برای و

قبـــل از بـــازی درخصوص اســـتفاده از VAR در فوتبال ایـــران چه نقطه نظراتی 
داشت؟ 

از طریق ایمیل با هم در ارتباط بودیم. ایشان اعلام کرد فیفا درتلاش است همه 
ی  فدراسیون های دنیا را ساپورت کند تا همه کشورهای عضو از این تکنولوژ
بهره مند شوند و خوشحالیم که الان این اتفاق برای فوتبال ایران رخ داده است. 

بازی های هفته اول چطور بود؟ 2 بازی با VAR و 6 بازی بدون VAR هرچند 
گـــر کمـــک داور ویدئویی نبود شـــاید شـــاهد اشـــتباهات  در آن دو دیـــدار هـــم ا

تاثیرگذار داوری بودیم. 
ی با پرســـپولیس صحنه تاثیرگذار نداشـــتیم، چون در صحنه مشکوک  در باز
به پنالتی تصمیم داخل اتاق با داور یکی بود. البته وجود VAR مهر تاییدی 
بر تصمیم داخل زمین است اما خدا را شکر مشکلی در آنجا پیش نیامد اما 
ی با استقلال به هرحال دو صحنه VAR شد و احساس کردیم که وجود  در باز
تکنولوژی چقدر می تواند در امر داوری کمک کند. درهرصورت روند خوب بود 
ی رعایت کرد.  و با توجه به تصمیماتی که گرفته شد،VAR  عدالت را در باز

برخی هواداران فوتبال هم به صورت کلی اعتقاد داشتند بالاخره با VAR حق 
به حق دار رسید!

ی در فوتبال با این هدف است که اشتباهات  به صورت کلی وجود تکنولوژ
ی را بـه کمتریـن میـزان خـودش برسـاند، امـا به هرحـال چون انسـان پشـت  داور
دسـتگاه اسـت ایـن امـکان وجـود دارد کـه بـاز هـم در تحلیـل اشـتباه صـورت 
بگیـرد امـا جایـی کـه دسـتگاه تصمیم گیـری می کنـد مثل آفسـاید که براسـاس 
خط کشـی ها بـا هـوش مصنوعـی انجـام می شـود دیگـر شـاهد خطـای انسـانی 
نیسـتیم و فقـط در ایـن موقـع اسـت کـه ضریـب اشـتباه را صفـر می بینیـم امـا 
بـاز در صحنه هـای تشـخیصی و تحلیلـی امـکان بـروز اشـتباه وجـود دارد. 
شـما جام جهانـی قطـر را ببینیـد. بـا اینکـه VAR و بهتریـن داوران هسـتند امـا 
ی وجـود دارد و این طـور نیسـت کـه ایـن موضـوع بـه صفـر  بـاز هـم اشـتباه داور
ی بـه کمتریـن میـزان برسـد.  برسـد. شـعار فیفـا هـم ایـن اسـت کـه اشـتباه داور
ی بایـد اشـتباه واضـح باشـد کـه همـه  شـعار VAR هـم ایـن اسـت کـه به قـدر
بفهمنـد داور اشـتباه کـرده و اینجـا بایـد VAR ورود کنـد در غیـر ایـن صـورت 
در صحنه هایـی کـه واضـح نیسـت فیفـا توصیـه کـرده بـه هیـچ عنـوان حتـی 
کـه مثـلا  کنـد  کسـی را متقاعـد  VAR هـم بـه آن ورود نکنـد، چـون نمی توانـد 

اینجـا خطـا هسـت یـا پنالتـی نیسـت. 

بین خط دروازه و آفساید نیمه خودکار برسیم. چه زمانی شاهد  به تکنولوژی دور
حضور این تکنولوژی ها در فوتبال ایران خواهیم بود؟

ی آفســـاید نیمه خودکار را دارد، یعنی  فقط سیســـتم شـــرکت هوکای تکنولوژ
دستگاه های هوکای این سیستم را ساپورت کرده و این دستگاه ها را ساخته 
اســـت. ســـازوکار آن هم به این شکل اســـت که در هر نیمه از زمین به صورت 
تخصصی 6 دوربین برای این کار جانمایی می شـــود، یعنی در لحظه ای که 
یکن حرکت می کند فریم در ثانیه به اتاق VAR سیگنال ارسال می شود و  باز
به این طریق است که با یک دکمه انیمیشن آن ساخته می شود و در لحظه 
. گل لاین هم یک تکنولوژی جداست  یکن در آفساید هست یا خیر می گوید باز
که اصلا ربطی به VAR ندارد. هزینه این سیســـتم خیلی گران اســـت و هنوز 

گیر نشده است.  آن طور که باید در فوتبال دنیا فرا

درهرصورت در فصل گذشـــته در بازی های متعددی مشـــکل عبور توپ خط 
ل و پرســـپولیس مقابـــل  از دروازه داشـــتیم. به خصـــوص در دیدارهـــای اســـتقلا

حریفان شان. 
امیـــدوارم بـــا VAR بتوانیـــم این امر را هم پوشـــش بدهیـــم. در حال حاضر دو 
یم. این دو دوربین به صورت  دوربین به نام آفساید لاین در دو بخش زمین دار
ی می کند که ایـــن دوربین ها با زوم  کتیکـــی از صحنه هـــا فیلمبردار وایـــد و تا
ی صحنه می توانند کمک بســـزایی در تشـــخیص عبور توپ از خط  کردن رو
دروازه داشته باشند. البته ممکن است که خطای جزئی هم داشته باشند. 

چـــرا خروجـــی صحنه های اتاق VAR مدنظر کارگردان تلویزیونی قرار نگرفته و 
این صحنه ها پخش نمی شد؟

اتفاقا کارگردان برنامه را پیج کردم که برای مردم در مواقعی که داور تشخیص 
VAR داده چه صحنه هایی پخش شده است که در پاسخ گفتند ما تصاویر 

یـــم امـــا بـــرای خروجـــی  اتـــاق VAR را دار
صداوسیما تصاویر مشکل دار شده 

و چون سیاه بود نمی توانستند آن را 
گ فنی  پخش کنند. حالا این یک با

بوده یا هر چیز دیگری مرتبط با صداوســـیما بوده و ربطی به دســـتگاه های ما 
نداشته است. 

شـــنیده می شـــود هواداران اراکی اجازه نداده اندVAR  از ورزشـــگاه این شـــهر 
جمع آوری شده و گویا مسئولان آلومینیوم اعتقاد دارند دستگاه هایVAR  باید 

برای دیدارهای این تیم در اراک بماند. 
مـــن هـــم این موضوع را شـــنیدم. درهرصورت باشـــگاه آلومینیـــوم هم تلاش و 
 VAR ی های لازم را داشته است و در ورزشگاه خودش هزینه کرده و همکار
ی کرده، اما میزبان تیم دیگری بوده و خودش هنوز بهره لازم را از این  را کارگذار
دستگاه نبرده است. به هرحال انتظار مردم این شهر و این باشگاه این است 
ی به  که خودشـــان هم از VAR بهره ببرند. به هرحال باید ببینیم سیاســـتگذار
چه شـــکلی می شـــود اما امیدوارم برای هفته دوم در این خصوص به مشـــکل 

یم، هرچند بعید است مشکلی به وجود بیاید.  برنخور

با پدیده VAR سیار مواجه هستیم. چه زمانی تمام ورزشگاه های میزبان لیگ 
برتر به VAR تجهیز خواهند شد؟

اولا تاییدیه ورزشـــگاه ها را ســـازمان لیگ می دهد. الان شنیده می شود خیلی 
از مشـــکلات ورزشـــگاه های موجود رفع شـــده اما هنوز ایرادهایی باقی مانده 
است. ان شاءالله هر زمان تمام نواقص ورزشگاه ها برطرف شود باید به سمت 
یم. همین سیســـتم ها هزینه هـــای هنگفتی دارند و  ی سیســـتم ها برو یـــدار خر
یک ســـری باشـــگاه ها هـــم اعلام آمادگـــی کرده اند. در حـــال حاضر مهم ترین 
گر زیرساخت ها اوکی شود بقیه موارد برای تجهیز  چیز زیرســـاخت اســـت و ا

ورزشگاه به VAR خیلی سخت نیست. 

یم؟ حالا VAR سیار دار
یم برای بازی های  بحث VAR سیار نیست. اما به هرحال دستگاه هایی که دار

مختلف به شهرهای مختلف منتقل می شود. 

ید فقط بـــه دیدار  بازی هـــای مهمـــی کـــه بـــرای قضاوت بـــا VAR در نظـــر دار
سرخابی ها مربوط می شود؟

ی های لیگ برتر برای ما مهم هستند و نمی توان  این طور نیست، چون همه باز
ی مهم تر است. به هر صورت سعی می کنیم همه تیم ها از این  گفت کدام باز
ی بهره مند شوند. خود باشگاه ها هم باید کمک کنند تا با فراهم شدن  تکنولوژ
زیرساخت ها، این عدالت برای همه باشگاه ها به صورت یکسان برقرار شود. 

ید؟ درباره نقدهای یاسر همرنگ صحبتی دار
ما نقدهای ســـازنده را پذیراییم به شـــرطی که در آن بی معرفتی نباشـــد. هتل 
گرچه کمی دور بود اما یک هتل پنج ستاره با بهترین امکانات  میزبان داوران ا
به شمار رفته و آنها در کمال آرامش در این هتل اسکان داشتند. درباره البسه 
هم که انتقادهایی مطرح شـــد این توضیح لازم اســـت که ســـه نفر از داوران ما 
بـــه نمایندگـــی از ســـایر داوران و ســـلیقه آنها، این طـــرح و رنگ ها را انتخاب 
کـــرده ضمـــن اینکه در این لباس ها از بهترین کیفیت پارچه اســـتفاده شـــده 

گر سلیقه خودشان را داوران  است. ا
دوست ندارند این دیگر تقصیر 

ما نیست. 

 استارت بارسلونا در فصل جدید رقابت های لالیگا قابل قبول 
بود و شاگردان هانسی فلیک موفق شدند در مستایا و برابر 
والنسیا که نمایش خوبی در این دیدار داشت به برتری 2 بر 
یک رسیده و 3 امتیاز نخست فصل را دشت کنند. بارسا در 
چند فصل اخیر به شدت با بحران مالی و معضل جدی برای خریدهای جدید 
روبه رو است و در تابستان جاری هم این مشکل را به صورت اساسی حس می کند. 
در چنین شرایطی به نظر می رسید سرمربی آلمانی این تیم مجبور است بیشتر از 
کادمی لاماسیا به تیم اصلی تزریق می شوند، استفاده  پدیده های نوظهوری که از آ
کند. اگرچه شاید در ادامه فصل این موضوع به ضرر آبی و اناری ها شود؛ چراکه 
رقبای آنها به خصوص رئال مادرید به شدت خود را تقویت کرده اند و شاگردان 
آنچلوتی با خرید امباپه و داشتن تیمی پرستاره مدعی اول قهرمانی در لیگ هستند. 
به همین دلیل فلیک در نخستین فصل حضورش در فوتبال اسپانیا کار بسیار 
سختی برای رسیدن به موفقیت و تثبیت جایگاهش دارد و امیدوار است تا به 

کمک این پدیده های جوان بتواند فصلی موفق را پشت سر بگذارد. 

 اعتماد خودی ها به لاماسیا
بــاره اینکــه چگونــه  پــپ گواردیــولا، ســرمربی اســبق کاتالان هــا پیش تــر در

یکنانــی کــه در لاماســیا پــرورش داده شــده و راهــی باشــگاه های  ی از باز بســیار
دیگــر می شــوند گفتــه بــود علــت اصلــی ایــن موضــوع بــه مربیــان تیــم برمی گــردد 
یکنــان جــوان را دارنــد. البتــه این  یســک پذیری بــرای اســتفاده از باز کــه قــدرت ر
قاعــده بیشــتر در مــورد مربیانــی کــه در همیــن تیــم ســال ها حضــور داشــته و 
ی، لوئیــس انریکــه و حتــی رونالــد  ی کرده انــد نظیــر خــود پــپ، ژاو در آنجــا بــاز
کــه  کومــان بیشــتر صــدق می کنــد. مشــکل بیشــتر آنجــا نمایــان می شــود 
مربیانــی خــارج از ایــن مجموعــه هدایــت تیــم را برعهــده گرفتــه و کمتــر بــه 
ــه  ــر ایــن جــرأت را پیــدا می کننــد کــه ب ــان بهــا می دهنــد. آنهــا کمت ایــن جوان
اســتعدادهای جــوان فرصــت خودنمایــی دهنــد. فعــلا ظاهــرا فلیــک چنیــن 
مشــکلی ندارد و در همین شــروع کارش نشــان داده که می خواهد به لاماســیا 

و خروجــی اش اعتمــاد کنــد. 
در دیدارهای پیش فصل و تدارکاتی که بارسا برابر حریفان خود برگزار کرد این 
یکـن جـوان را بـرای نخسـتین بار  موضـوع به خوبـی نمایـان بـود و او چندیـن باز
در ترکیـب اصلـی تیمـش قـرار داد کـه به خوبـی هـم از ایـن موضـوع بهـره بـرد و 
توانسـت نفراتـی را پیـدا کنـد کـه احتمـالا در طـول فصـل می تواننـد کمک حـال 
او در دیدارهـای پرفشـار و فشـرده پیـش رو باشـند. در ابتـدا به نظـر می رسـید 
شـاید به دلیل مصدومیت و غیبت برخی سـتاره های تیم اسـت که سـرمربی 

ی  آلمانـی مجبـور بـه چنیـن تغییراتـی شـده امـا شنبه شـب و در نخسـتین بـاز
یکنان اعتقاد داشته و تصمیم  فصل برابر والنسیا مشخص شد او به این باز

یکنانـی اسـتفاده کنـد.  دارد در ادامـه بیشـتر از چنیـن باز

 نخستین استارت
کـرد و آنهـا بـرای  یکـن جدیـد خـود رونمایـی  شنبه شـب بارسـا از سـه باز
نخسـتین بار بـا پیراهـن ایـن تیـم در یـک دیـدار رسـمی بـه میـدان رفتنـد؛ مـارک 
«ی  برنال )17 ساله(، جرارد مارتین )22 ساله( و پائو ویکتور )22 ساله(. »کاسادو
ی  یکـن جـوان و کمتـر شـناخته شـده ایـن تیـم در ایـن بـاز 20 سـاله نیـز دیگـر باز
ی حضـور در رقابت هـای رسـمی را  بـود کـه البتـه او فصـل پیـش و توسـط ژاو
ی به او اعتماد کرد. برابر والنسیا در مجموع  تجربه کرد و فلیک نیز در این باز
ی کردنـد  یکـن اصلـی یـا ذخیـره بـاز یکـن محصـول لاماسـیا به عنـوان باز 7 باز
کـه ایـن موضـوع به خوبـی نشـان می دهـد سـرمربی تـازه وارد تیـم نـگاه ویـژه ای 

کادمـی بارسـلونا دارد.  بـه آ
ایـن نفـرات هـم به خوبـی پاسـخ اعتمـاد سـرمربی خـود را دادنـد به خصـوص 
ی می کـرد و توانسـت هـم  کاسـادو کـه در دبـل پیلـوت )دو هافبـک میانـی( بـاز
در کارهای دفاعی و هم تهاجمی عملکرد قابل قبولی ارائه کرده و چندین بار 

هم اقدام به شـوتزنی کرد تا نشـان دهد می تواند یکی از هافبک های آینده دار 
تیـم باشـد. او حتـی تـا آسـتانه گلزنـی در ایـن دیـدار هـم پیـش رفـت و شـاید 
یکـن هـم به عنـوان یکـی از گلزنـان  یـف نبـود نـام ایـن باز گـر دفـع مدافـع حر ا

ی ثبـت می شـد.  بـاز
گرچـه در دیـدار جام  مـارک برنـال هـم توانسـت نمایـش درخشـانی ارائـه کنـد و ا
ی را باخت  کو شـد و بارسـا باز ، پاس اشـتباه او باعث گل نخسـت مونا گامپر
ی عالـی کار کـرد و دقـت پـاس 94.2 درصـدی او نشـان داد برابـر  امـا در ایـن بـاز
والنسـیا کم اشـتباه ظاهـر شـده اسـت. او در میانـه میـدان و در کنـار کاسـادو 
ی از  زوج موفقـی را تشـکیل داد. البتـه بـا بازگشـت فرانکـی دی یونـگ و پـدر
ی پیـدا خواهنـد کـرد.  یکـن کمتـر فرصـت بـاز مصدومیـت احتمـالا ایـن دو باز
برنال تنها 17 سال دارد و در کنار کوبارسی و لامین یامال که هم سن او هستند 
نفراتی بودند که در ترکیب اصلی بارسـا به میدان رفتند تا نشـان دهند نسـلی 
جوان و آینده دار در این تیم مشـغول رشـد اسـت. در این میان جرارد مارتین 
یکـن تعویضـی راهـی زمیـن شـدند و عملکرد خوبی  یکتـور به عنـوان باز و پائـو و
ی پیدا کرده و فرمین لوپز هم  ی شـرایط باز داشـتند، اما با توجه به اینکه پدر
ی کند، فلیک احتمالا در دیدار شنبه آینده برابر  می تواند در دیدار بعدی باز

اتلتیک بیلبائـو تغییراتـی را در ترکیـب تیمـش ایجـاد خواهـد کرد. 

رئیس دپارتمان داوری در پاسخ به سوال »فرهیختگان« درباره عدم پخش تصاویر کمک داور ویدئویی از تلویزیون:

صداوسیما نتوانست تصاویر VAR را نشان بدهد
 شاید با دوربین خط آفساید بتوانیم عبور توپ از خط دروازه را هم پوشش بدهیم

 در بازی استقلال VAR عدالت را برقرار کرد

استارت خوب مرد آلمانی در لالیگا

اعتماد فلیک به لاماسیا؛ راز موفقیت در گام نخست

ش
ورز

ش
ورز
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باد شدید در قزوین چشم کادر آبی پوشان را ترسانده؟

 باشگاه استقلال: 
ک میزبانی؛ یا شهر قدس یا ارا

ســازمان لیــگ دیــروز اعــلام کــرد دیــدار روز جمعــه اســتقلال برابــر 
ملــوان انزلــی در هفتــه دوم رقابت هــای لیــگ برتــر در ورزشــگاه 
ســردار آزادگان قزویــن برگــزار می شــود و مســابقه چادرملــو مقابــل 
شــمس آذر قزویــن نیــز در ورزشــگاه دســتگردی تهــران انجــام خواهــد 
شــد. نکتــه قابــل توجــه اینکــه اســتقلالی ها کــه امیــدوار بودنــد دیــدار 
خــود برابــر ملــوان را در یکــی از ورزشــگاه های پایتخــت برگــزار کننــد، 
حــالا بایــد بــرای دومیــن هفتــه پیاپــی بــا تصمیــم ســازمان لیــگ راهــی 
ی دیــدار هفتــه اول  قزویــن شــوند. ایــن در حالــی اســت کــه برگــزار
تی کــه  ینــی و مشــکلا اســتقلال مقابــل شــمس آذر بــه میزبانــی تیــم قزو
ی پدیــد آورد، باعــث شــد اســتقلالی ها  یــان بــاز شــرایط جــوی در جر
امــروز اعتــراض شــدیدی را بــه تصمیــم ســازمان لیــگ مطــرح کــرده و 
خواســتار تغییــر ورزشــگاه هفتــه دوم خــود شــوند. نکتــه قابــل توجــه 
اینکــه بعــد از مخالفــت مدیــران ورزشــگاه شــهدای شــهرقدس و 
 ، شــورای تامیــن اســتان بــا میزبانــی دیــدار اســتقلال در ایــن شــهر
اســتقلالی ها موضــوع میزبانــی در ورزشــگاه دســتگردی را مطــرح 
کــرده و ایــن در حالــی اســت کــه بــا اعــلام ســازمان لیــگ قــرار اســت 
دیــدار چادرملــو و شــمس آذر همزمــان بــا دیــدار اســتقلال در ایــن 

ورزشــگاه برگــزار شــود. 
در ایــن خصــوص شــنیده می شــود اســتقلالی ها بــه ایــن مــورد هــم 
اعتراضاتــی را وارد آورده و اعــلام کرده انــد به عنــوان یــک تیــم تهرانــی 
ایــن حــق آنهاســت تــا از امتیــاز میزبانــی در پایتخــت بهره منــد شــوند 
ــن  ــد ای ــت، بای ــان اس ــتقلال میزب ــه اس ی روز جمع ــاز ــه در ب ــالا ک و ح
ــدار تحــت هــر شــرایطی در تهــران و ورزشــگاه شــهر قــدس برگــزار  دی
ینــه دیگــری را نیــز مدنظــر دارد و آن هــم  شــود. البتــه ایــن باشــگاه گز
ک اســت کــه ایــن پیشــنهاد شــب گذشــته ارائــه شــد.  ی در ارا بــاز
یــان  موضــوع مهــم اینکــه وزش بــاد شــدید در ورزشــگاه قزویــن در جر
دیــدار بــا شــمس آذر کــه بــا خوش شانســی اســتقلالی ها بــه ضــرر ایــن 
ــم از  ــن تی ــی ای ــم کادرفن ــابی چش ــده حس ــث ش ــد، باع ــام نش ــم تم تی
ی مجــدد در ایــن ورزشــگاه بترســد. ایــن در حالــی اســت کــه طبــق  بــاز
ــاد در  پیش بینی هــای هواشناســی، وضعیــت جــوی و میــزان وزش ب

روز جمعــه پیــش رو بــا جمعــه گذشــته مشــابهت دارد!

دفاع چپ و راست استقلال فعلا با یک گزینه

جلالی به ملوان هم نمی رسد
دیــدار هفتــه دوم اســتقلال در شــرایطی برابــر ملــوان برگــزار می شــود کــه 
یــاد ابوالفضــل جلالــی کــه به خاطر  بــرای ایــن مســابقه هــم بــه احتمــال ز
مصدومیــت دیــدار هفتــه اول ایــن تیــم را از دســت داد همچنــان در 
لیســت محرومــان اســت و نمی توانــد تیمــش را همراهــی کنــد. جلالــی 
ــاص داد  ــود اختص ــه خ ــاس گل را ب ــای پ ــوان آق کــه ســال گذشــته عن
یع تر  ینــات اختصاصــی خــود ادامــه می دهــد تــا هرچــه ســر بــه تمر
دوبــاره بــه ترکیــب ایــن تیــم اضافــه شــود. گفتنــی اســت اســتقلالی ها 
بــا از دســت دادن صالــح حردانــی و ســامان تورانیــان مدافــع راســت 
ــرای ذخیــره رضاییــان در لیســت خــود ندارنــد. ایــن در  تخصصــی ب
حالــی اســت کــه بــا جدایــی ســلمانی و مصدومیــت جلالــی، ســمت 
ینــه یعنــی میــلاد زکی پــور  چــپ خــط دفاعــی اســتقلال فعــلا بــا یــک گز

بــه کار خــود ادامــه می دهــد. 

قول رفعتی برای نمایندگان آسیایی:

 ورزشگاه آزادی 
به لیگ نخبگان می رسد

ی ورزشــگاه ها درمــورد  داود رفعتــی، دبیــر ســتاد استانداردســاز
ی ورزشــگاه شــهرقدس و تختــی تهــران  آخریــن شــرایط آماده ســاز
گفــت: »ورزشــگاه شــهرقدس رونــد پیشــرفت دارد و کارهــا در آن 
گر برگــزار  ی هــوادار و خیبــر هــم بــا تماشــا انجــام می شــود. همیــن بــاز
ی  ــاز ــده آل اســت امــا خــوب و ب ــم شــرایطش ای ــم بگوی شــد . نمی توان
ی اســت. وضعیــت نــورش ارتقــا پیــدا می کنــد. کارهــا در  قابــل برگــزار
ورزشــگاه تختــی نیــز در حــال انجــام اســت و 17 شــهریورماه چمنــش 
ی تیــم ملــی آمــاده  آمــاده می شــود و احســاس می کنــم پــس از بــاز
باشــد.« رفعتــی درمــورد وضعیــت ورزشــگاه فولادشــهر بــرای میزبانــی 
ی ورزشــگاه هســتیم. 3 مــورد  از تیــم ملــی گفــت: »در حــال آماده ســاز
ی زمیــن و اســکوربرد در رونــد اصــلاح قــرار  ، آبیــار اصلــی یعنــی نــور
، کــه بایــد ورزشــگاه را در اختیــار AFC قــرار  گرفتــه و یــک هفتــه زودتــر
دهیــم، آمــاده می شــود.« رفعتــی درمــورد اینکــه تیمــی مثــل النصــر 
گــر ورزشــگاه آزادی بــه لیــگ نخبــگان  بایــد 2 بــار بــه تهــران بیایــد و ا
نرســد، کــدام اســتادیوم جایگزیــن می شــود، توضیــح داد: »قطعــا 
ورزشــگاه آزادی تــا آن زمــان آمــاده می شــود. البتــه اســتادیوم تختــی را 
ی لیــگ نخبــگان  هــم بین المللــی می کنیــم و تمــام الزام هــای برگــزار

ــرد.«  ــم ک ــم خواهی را در آن فراه

اخبار کوتاه

داوران در فیفادی پیش رو 
راهی ایفمارک می شوند

بعد از اینکه یاسر همرنگ، داور بازنشسته فوتبال ایران 
انتقادهایی را به کمیته داوران مطرح و اعلام کرد داوران 

اهمیتی ندارند، چون در غیر این صورت حداقل تست های 
پزشـــکی در ایفمـــارک از آنها گرفته می شـــد، حالا شـــنیده 
می شـــود برنامه ریـــزی لازم برای حضـــور داوران در این مرکز 
پزشـــکی در فیفـــادی پیـــش رو از ســـوی کمیتـــه داوران با 
مســـئولان ایفمـــارک به عمل آمده اســـت. دانیـــال مرادی، 
ی با تایید این خبر به »فرهیختگان«  رئیس دپارتمان داور
گفـــت: »نیاز نیســـت یاســـر همرنـــگ به ما بگویـــد بلکه ما 
خودمان متوجه هســـتیم که هرســـال اول فصل این کار را 
انجـــام بدهیـــم. الان هـــم در فیفادی پیش رو قرار اســـت از 
داوران آزمایش های پزشـــکی لازم گرفته شـــود. قرار اســـت 
یکنان الزامی شود.« این تست ها برای داوران هم مثل باز
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